
� ervenec  2017 

 

Po� así: Po celou první dekádu � ervence letní po� así v� tšinou beze srá�ek, teploty se postupn�  
zvyšovaly a� na hodnoty p�es 30°C, no� ní kolem 20°C. Od 12. � ervence p�echod n� kolika 
studených front s bou�kami a dešt� m, pokles teplot postupn�  o tém��  10°C. Postupn�  oteplení 
na p�íjemné teploty kolem 25°C, polojasno, ob� as p�ehá� ky. 19. a 20.7. tropické dny, poté 
p�echod fronty s bou�kami a dešt� m. Další týden deštivé po� así, ochlazení na teploty pod 20°C. 
V záv� ru m� síce po p�echodu bou�ek op� t skokové oteplení na 28°C.  

Podle evidence ú�adu m� styse Machov bylo k 1. � ervenci 2017 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.087 obyvatel. 

V pr� b� hu � ervence: - se narodila Adéla Paga� ová, Machov 197 
                                  - zem�ela Jana Stillerová (1944), Machov 143 
                                  - zem�el Josef Leppelt (1931), B� lý 12 
 
 
 
 
 
 
 
1.7.  Machovská kopa� ka 2017 
 

 
 
        Tradi� ního turnaje v malé kopané se zú� astnilo 12 dru�stev. Turnaj probíhal od rána a� 
do p� l � tvrté odpoledne a ve finále se utkaly celky � erveného Kostelce a Machova. Vít� zem 
se nakonec stalo dru�stvo � erveného Kostelece p�ed Machovem a týmem „Kosák� “, 
slo�ených z hrá��  Vysoké Srbské, Machova a Hronova. Hlavní cenou byla pe� ená vep�ová 
kýta, druhý tým získal sud piva (30) a t�etí tým vyhrál exkursi v pivovaru Náchod. Pro � leny 
sout� �ících tým�  i pro diváky se p�i akci grilovaly kýty a bylo p�ipraveno i další ob� erstvení.  
 



1.7.  Varhanní koncerty ve Strou�ném 
 
        Cyklus varhanních koncert�  v evangelickém kostele ve Strou�ném byl zahájen prvním 
koncertem. V dalších koncertech vystoupí i machovský varhaník Tomáš Weissar � i Ji�í Tymel 
z Nového M� sta n. M.  
 

 
  
3. 7.  Rekonstrukce krajských komunikací v obci 
  
        V pond� lí 3. � ervence byly zahájeny práce na rekonstrukci krajské silnice III/30317 
probíhající m� stysem Machov. V první fázi došlo k ofrézování starých asfaltových povrch�  
v úsecích od státní hranice s Polskem po za� átek Machovské Lhoty a dále v úseku od 
Kujínkových po Vovsovy (odbo� ka na Kopec). Následn�  firma Eurovia provádí bagrování 
spodních vrstev vozovky postupn�  od státní hranice ke Lhot� .  
        Se zm� nou re�imu na hrani� ním p�echodu (zpr� jezdn� ní pro automobily do 3,5 tuny) 
v souvislosti s projektem rekonstrukce silnic na � eské i polské stran�  vyjad�uje nesouhlas 
n� kolik ob� an�  zejména z Machovské Lhoty, kte�í kv� li tomu zalo�ili ob� anské sdru�ení 
„Spolek p�átel Lhoty u Machova“ a sna�í se kontaktovat r� zné orgány s po�adavkem 
zachování nepr� jezdnosti hranic pro osobní automobily. V uvedené v� ci zorganizovali             
i internetovou petici. Opa� ný názor vyslovuje v� tšina obyvatel Machova, kte�í vítají zejména 
rekonstrukci silnice po obci a mo�nost zkrátit si cestu za turisticky zajímavými místy 
v polském pohrani� í. O d� ní se zajímají pr� b� �n �  i zástupci r� zných médií, kte�í však vesm� s 
informují jen o protestech a nepodávají vyvá�ené informace monitorující názory obou tábor� .  



   
 

 
�

17. 7.  Rekonstrukce vedení vysokého nap� tí v obci 

        Firma Elektro Comp spol. s.r.o. � eská Skalice zahájila na území m� styse Machov 
kompletní opravu nadzemního vedení vysokého nap� tí, která prob� hne v období od 17. 
� ervence do 30. zá�í 2017. V rámci opravy bude provedena vým� na stávajících podp� rných 
bod�  (sloup� ), vým� ny vodi�� , konzolí a izolátor�  v� etn�  odbo� ek ke stávajícím 
trafostanicím, a to na celém území obce.  
        V pr� b� hu prací je dodávka elektrické energie zajišt� na generátory u ka�dé trafostanice, 
pouze p�i p�epojování trafostanic dochází ke krátkodobým odpojením elektrické energie v�dy 
ráno a odpoledne v rozsahu do 30 min.  



 
 

 
31. 7. Významné �ivotní jubileum – 85. narozeniny – oslavil dne 27. � ervence ob� an 
Machovské Lhoty pan Jaromír Šr� tek (� p. 10). Za m� stys byli oslavenci pop�át starosta   
Ing. Ji�í Krti � ka a � lenka zastupitelstva Mgr. Dagmar Šolínová. 

 

 
 
 
 
 
 



Srpen  2017 

 

Po� así: Od po� átku m� síce extrémn�  vysoké teploty kolem 30°C, polojasno a� jasno, no� ní 
teploty p�es 22°C. V záv� ru 2. srpnového týdne p�echod silných bou�ek, déš� , ochlazení o více 
ne� 10 stup�� . Ve t�etím srpnovém týdnu návrat k p�íjemným teplotám kolem 24°C, polojasno. 
I ve zbytku m� síce v� tšinou polojasno, p�íjemné teploty 24 – 28°C, ob� as p�echod bou�ek 
s dešt� m.  

Podle evidence ú�adu m� styse Machov bylo k 1. srpnu 2017 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.086 obyvatel. 

V pr� b� hu srpna: - zem�el Josef Maroul (1925), Nízká Srbská  6 
 
 
9. 8.  Restaurování Mariánského sloupu 
 
        Za� átkem srpna byly zahájeny restaurátorské práce na oprav�  historického Mariánského 
sloupu v Machov�  na nám� stí. Odborná firma z Ho�ic pod kontrolou Státního památkového 
ústavu by m� la celou sochu Panny Marie Bolestné opravit do konce zá�í tohoto roku. Práce 
provádí akademický socha� a restaurátor Ji�í Kašpar z Mostku ve spolupráci s restaurátorem 
kamene Petrem Veselým z Ho�ic a restaurátorem pozlacova� em Petrem Tomášem z Nového 
M� sta nad Metují.  
 

             
 
 
 
 
 



12. 8.  Varhanní koncert ve Strou�ném 
 
        V sobotu 12. srpna se v evangelickém kostele ve Strou�ném uskute� nil další varhanní 
koncert, jeho� protagonisty byli tentokrát machovský varhaník Tomáš Weissar a trumpetista 
z Vysoké Srbské Ond�ej � uhani� . Koncertu ve zcela zapln� ném kostele se zú� astnili jednak 
n� kte�í rodáci z „� eského koutku“, �ada machovských ob� an�  a kolem 60 láze� ských host�  
z polských lázní Kudowa Zdrój.  
 

  
 
 
23. 8.  Rekonstrukce � OV – dokon� ení 
 
        Rekonstrukce � istírny odpadních vod v Nízké Srbské dosp� la do samotného záv� ru, kdy 
došlo k instalaci nových technologických prvk�  na nátoku odpadních vod na � istírnu. 
Hodnota úprav dosáhla � ástky 2,07 mil. K�  a na akci byly získány dv�  dotace – od 
Ministerstva zem� d� lství � R získala obec 1,035 mil. K�  a od Královéhradeckého kraje � ástku 
620 tis. K� . Kolaudace nové technologie by m� la prob� hnout v listopadu 2017. 

  



  

  

 
 
29. 8.  Zahájení stavby turistického parkovišt�  u � e� išného 
 
        V úterý 29. srpna byla oficiáln�  zahájena stavba turistického odstavného parkovišt�  u 
odbo� ky na � e�išný – investi� ní akce s názvem „Turistické parkovišt� , d�ev� ný p�íst�ešek      
a oprava � ásti místní komunikace v k. ú. Machovská Lhota“ je sou� ástí � esko-polského 
projektu „Nau� nou stezkou k p�írodním a historickým památkám“, který je spolufinancován 
z prost�edk�  EU prost�ednictvím programu Interreg V-A. Ve výb� rovém �ízení byl vybrán 
zhotovitel stavby – firma Broumovské stavební sdru�ení s.r.o., pod její� hlavi� kou budou 
stavbu provád� t i n� kte�í subdodavatelé (zemní práce firma Stavby Dudek P�ibyslav). 
Vysout� �ená cena zhotovení parkovišt�  je 4,053 mil. K� . Dne 29. srpna prob� hlo p�edání 
staveništ�  zhotoviteli za ú� asti zástupc�  firmy BSS Broumov, zástupc�  investora M� styse 
Machov a Technického dozoru investora (p. Jiránek z firmy S.E.Q. z Malých Svato� ovic). 
Hned první týden stavby za� alo navá�ení št� rk�  pro zhotovení podkladových vrstev 
parkovišt� .  
 
 



  
 

  
 
 
 
 
 

Zá�í  2017 

 

Po� así: Hned na po� átku m� síce p�echod studené fronty a silné ochlazení – no� ní teploty do 
8°C, denní teploty kolem 16°C, ob� asný déš�  � i polojasno. Na konci první dekády mírné 
oteplení – kolem 20°C. Po 10. zá�í postupné ochlazování – denní teploty do 15°C, polojasno se 
st�ídalo s ob� asnými srá�kami i trvalým dešt� m se silným v� trem. Chladné a deštivé po� así 
bylo v samotném záv� ru m� síce  vyst�ídáno „babím létem“ s teplotami kolem 20°C. 

Podle evidence ú�adu m� styse Machov bylo k 1. zá�í 2017 hlášeno k trvalému pobytu celkem 
1.084 obyvatel. 

V pr� b� hu zá�í: - se narodila Rose Mary King, B� lý � p. 16 
                          - zem�el Egon Felkel, (1940), Machovská Lhota 31 
                          - se narodil Michal Andrle, Nízká Srbská 93 
 
 
 



2. 9.  Slavnostní sv� cení zvonu v B� lém 
 

    
 

        V sobotu 2. zá�í 2017 od 14 hodin se uskute� nilo slavnostní sv� cení B� lské zvoni� ky, 
její� výstavba probíhala od roku 2016. Slavnostního aktu se zú� astnili fará�i t�í církví – 
�ímskokatolické (p. Lewicki), � eskoslovenské bratrské (p. Líbalová) i evangelické (p. Kitta). 
Dále se dostavili zástupci sbor�  dobrovolných hasi��  z B� lého, Machovské Lhoty, Nízké 
Srbské i Suchého Dolu. Po aktu vysv� cení zvonu promluvil starosta m� styse Ing. Krti� ka, 
s historií zvon�  v B� lém seznámil p�ítomné u� itel p. Zuda (místní chalupá�) a následoval 
kulturní program – vystoupení d� tí na housle i na klavír, skupiny historického šermu a další. 
Slavnostní salvu vypálili poli� tí ostrost�elci. Po� así se vyda�ilo a sv� cení se zú� astnilo více 
ne� 380 ob� an�  místních i p�espolních.  
        Na dobrovolném vstupném se vybralo 8.000,- K� . Stavba byla zahájena dne 22.�9.�2014. Celkov�  
pomohl�����������	
���������������� vatel�  bylo 73. Na sponzorských darech a p�ísp� vcích se 
vybralo K�  75.039����� , celkové náklady � inily K �  96.614����� , dobrovolníci odpracovali 711 hodin.   
U p�íle�itosti slavnostního vysv� cení se na prodeji ob� erstvení poda�ilo získat K�  ���	����� . 

 
 
 

  
 



  
 

  
 
Projev p. Zudy k historii zvon�  v B� lém: 
 

Vá�ení p�ítomní, vá�ené dámy a pánové,  

zvonice sv. Floriána v B� lém, je nov�  postavená, d�ev� ná stavba jednoduché štený�ové 
konstrukce, která svým gotizujícím tvarem p�ipomíná p� vodní historickou zástavbu 
severovýchodních � ech a ji�ního Kladska. 
 První zvony a zvonky bývaly pouze na zvonicích kostel�  a kaplí. Zvoni� ky voln�  
stojící i v místech, kde �ádné církevní stavby nebyly, se za� aly ve v� tší mí�e stav� t na základ�  
Oh� ového patentu císa�ovny Marie Terezie po roce 1751.  
 První zvon v B� lém je písemn�  zaznamenán v roku 1823. Byl bronzový o váze 22,5 
kg a byl darován rodinou Herdenovou z hospodá�ství � . p. 9. Tento zvon byl umíst� n v malé 
zvoni� ce na st�eše domu � . p. 23, který byl tehdy školou. Majitel stavení Václav Hejnyš byl 
té� zvoníkem. 
 P�i stavb�  nové školy bylo ji� po� ítáno s p�enesením zvonku na v� �i � ku školní 
budovy, co� se také v roce 1874 stalo.  
 Pravidelné polední a podve� erní zvon� ní se neslo nad obcí a� do 17. listopadu 1917, 
kdy byl zvon zrekvírován k vále� ným pot�ebám. 
 V roce 1920 byl z iniciativy tehdejšího starosty Karla Obršála  po�ízen nový bronzový 
zvon v p� vodní váze a velikosti. Na jeho zakoupení se skládala celá obec. Byl odlit 
v Broumov� , v díln�  Oktaviána Wintera. Plných 22 let slou�il své obci. Oznamoval � as polední 
i podve� erní klekání. Lou� il se se sousedy na jejich poslední cest� . Konec této slu�b�  op� t 
u� inila válka, kdy� 30. b�ezna 1942 byl op� t sv� šen a odvezen. 



 Povále� ná generace ji� nepova�ovala za nutné míti ve vsi zvon. K ohlášení vpádu ohn� , 
nebo imperialist�  slou�ila siréna a pro ú� ely agita� ní byl vhodn� jší místní rozhlas. Tím se stala 
nepot�ebná i školní v� �i � ka. 
 Smysl dnešních vesnických zvoni� ek je o n� co širší, ne� v minulosti. M� lo by to být 
rovn� � místo k setkávání i k sousedským rozhovor� m. Její p�íst�ešek by m� l chránit p�ed 
nepohodou turisty a návšt� vníky obce. Uvnit� umíst� né nást� nné tabule by m� ly podávat 
základní informace o míst�  a okolí. 
 Nápad postavit takovouto zvoni� ku, která by mimo ob� asného zvon� ní plnila i uvedené 
slu�by se zrodil u n� kolika b� lských soused�  a p�átel B� lého n� kdy v zim�  roku 2013. V kv� tnu 
2014 bylo provedeno na n� kolika vytipovaných místech zam�� ení. Po spln� ní daných podmínek 
byly na ú�edn�  schválené lokalit�  provedeny v zá�í 2014 výkopy, a týden na to došlo k jejich 
vybetonování. Tém��  další rok trvalo shán� ní materiálu a jeho p�íprava ke stavb� , ne� se za� ala 
sestavovat základní konstrukce. Ta byla za zdárné pomocí je�ábu postavena a ukotvena 5. zá�í 
2015. Zimní období bylo vyu�ito k dalšímu opat�ování materiálu, sestavení st�echy zvoni� ky a 
p�edevším shán� ní finan� ních prost�edk�  k samotné stavb� . St�echa byla sestavena bývalým 
ob� anem B� lého, panem Kohlem v Suchém Dole a na místo p�ivezena ji� hotová. Její zvednutí 
a ukotvení bylo uskute� n� no za p�ítomnosti asi 50 ti divák�  21. kv� tna 2016. Od té doby se 
v nepravidelných, p�edevším v sobotních brigádách, na zvoni� ce pracovalo zpravidla v sestav�   
4-5 lidí vlastn�  a� do dnešních slavnostních chvil. 
 Náro� nost stavby byla zna� ná po všech stránkách. Zvlášt�  proto, �e nebyla podpo�ena 
�ádnou � ástkou ze státních � i evropských dotací. Jediná výjimka je dar 15 tisíc korun 
Krajského ú�adu v Hradci Králové. Jinak veškeré finan� ní a materiální dary pocházejí od 
p�ejících jedinc�  a p�átel B� lého. Pomoc p�išla té� od okolních spolk�  a korporací, ale i od 
odborných firem formou sponzorování. 
 Darovaný zvon je šestiboký, sva�ovaný ze 16mm silných ocelových plát�  a spolu 
s bronzovým srdcem vá�í 33kg. Záv� sné lo�iskové ja�mo s protizáva�ím, v� etn�  upínacího 
za�ízení vá�í 25 kg. Celková váha tohoto ústrojí spo� ívající na d�ev� ných lo�iskách a zvonové 
stolici je 58kg. Veškerá práce na zvonu byla provedena svépomocí bez nároku na odm� nu. 

Vá�ení p�ítomní, 
na záv� r d� kuji všem, kte�í jste podpo�ili toto dílo, a�  ji� finan � n� , materiálem nebo 

prací. Srde� né díky pat� í i t� m, kte�í toto konání podpo�ili, ale bohu�el se dnešního dne 
nedo� kali. 

Ka�dý z vás má zde sv� j h�ebík, prkno, trám nebo kámen, proto zvonici chra� te, jako 
svou vlastní. Nenechte se znechutit a otrávit t� mi, kte�í roznášejí po B� lém pomluvy a l�i o 
rozkradených statisícových dotacích a o Vás dárcích materiálu, kte�í jste si nechali vše bohat�  
proplatit. Roznášejí to lidé nemocní vlastní malostí, kte�í nejsou schopni ud� lat n� co pro 
druhé. Našt� stí jich není moc a jejich vlastní zloba je � asem uml� í. V�� me tomu, proto�e náš 
� in byl proveden nezištn� , veden hrdosti a zárove�  s láskou k B� lému,  

Nezapomínejme sou� asn� , �e i kdy� se zdá, �e je dílo ji� u konce, � eká nás ješt�  dost 
práce do úplného dokon� ení formou dopln� ní informa� ních tabulí, slune� ních hodin nebo 
vrcholového k�í�ku….  
 Na záv� r s pokorou prosím: B� h dop�ej našemu spole� nému dílu dlouhého trvání.    
 
 
 
6. 9.  Slavnostní otev� ení skokanského m� stku K 40 
 
        Ve st�edu 6. zá�í se uskute� nilo ve skokanském areálu pod H� rkou slavnostní otev�ení 
zrekonstruovaného skokanského m� stku K 40. P�edseda Borského klubu ly�a��  pan Stanislav 
Jirásek p�ivítal hosty – zástupce Královéhradeckého kraje, � eské unie sportu Náchod, starostu 



m� styse Machov i trenéra � eské reprezentace Jakuba Jiroutka. Po úvodních projevech a 
p�est�i�ení pásky prob� hly závody ve skoku, kterých se krom�  machovských skokan�  (Lukáš 
Dole�al a Jenda John) zú� astnili i zástupci oddíl�  z Harrachova a Lomnice nad Popelkou. P�i 
nich byl ustanoven nový rekord m� stku 40 m, kterého dosáhli dva závodníci – jedním z nich 
byl domácí Lukáš Dole�al.  
 

        

  
 
 
9. 9.  Rozlou� ení s létem 
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        Místní organizace politické strany ODS v Machov�  uspo�ádala v areálu Na Kopci 
kulturn�  zábavné odpoledne pro d� ti i dosp� lé „Rozlou� ení s létem“. Pro d� ti byly p�ipraveny 
hry � i malování na obli� ej, opékaly se vep�ové kýty, zn� la reprodukovaná hudba. Své stroje 
p�edvedli motorká�i z Machova i okolí.  
 
 
9. 9.  Rallye Sudety 2017 
 
        V sobotu 9. zá�í projel Machovem tradi� ní závod horských kol „Rallye Sudety“ se 
startem i cílem v Teplicích nad Metují. M� stys Machov spole� n�  s n� kolika dobrovolníky se 
podílel na po�adatelství zorganizováním ob� erstvovací stanice pro závodníky v prostoru p�ed 
nákupním st�ediskem. Závod se zárove�  jel jako Mistrovství � R v maratonu horských kol. 
Mistry � R se stali Pavel Boudný, který ujel tra�  dlouhou 113 km za 4:52:15 hod. a Jana 
Pichlíková v � ase 6:13:11 hod. Závodu se zú� astnilo 1137 startujících.  
 

    
 
 
16.9.  Hasi� ská sout� � „O putovní pohár SDH Machovská Lhota“ 

       V sobotu 16. zá�í se v Dole� ku uskute� nil 44. ro� ník hasi� ské sout� �e „O putovní pohár 
SDH Machovská Lhota“. Po� así ji� tradi� n�  moc nep�álo, tém��  celý den pršelo a teplota se 
nedostala p�es 10°C. Sout� �e se zú� astnilo 8 dru�stev. Z vít� zství se radovali dobrovolní 
hasi� i ze � 	 árek, druzí skon� ili domácí hasi� i z Machovské Lhoty, t�etí SDH Suchý D� l.   

 

17.9.  Borský pohár 2017 
 
        Prvními závody na nov�  zrekonstruovaném skokanském m� stku K40 byl Borský pohár 
2017 – závody ve skoku a severské kombinaci �actva. Ve skoku se zú� astnilo závodu 69 
skokan�  a skokanek a v kombinaci závodilo 49 závodník�  a závodnic. Da�ilo se i místním 
závodník� m z BKL Machov: 



- v severské kombinaci vyhráli své kategorie Jan John (�áci 13+14 let) a Lukáš Dole�al (�áci 
11+12 let), v kategorii p�ed�actva obsadil Vítek Rücker t�etí místo a Jonáš Dole�al 7. místo. 
- ve skoku skon� ili ve svých kategoriích Jan John � tvrtý, Lukáš Dole�al t�etí, Vítek Rücker 
pátý, Jonáš Dole�al osmý a Martin Valtera sedmnáctý.  
        Závodilo se v chladném podzimním po� así s teplotou do 10°C. 
 
 
19. 9. Významné �ivotní jubileum – 90. narozeniny – oslavila dne 19. zá�í ob� anka B� lého 
paní Margareta Leppeltová (� p. 12). Za m� stys byl oslavenkyni pop�át � len zastupitelstva 
m� styse Jan Gross. 

 

 

 

22.9.  Asfaltování místních komunikací 
 
        Po slo�itých jednáních s dodavateli, kdy se neustále m� nily mo�né termíny realizace, se 
nakonec poda�ilo smluvn�  zajistit vyasfaltování dvou místních komunikací v obci. Vše 
záviselo na kapacit�  firmy Strabag, pokud jde o pokládku vrchních asfaltových vrstev 
vozovek. Volný termín pro asfaltování (a jediný mo�ný v tomto roce) nám byl stanoven na 
21. zá�í a na zajišt� ní firmy, která by zvládla p�ípravu vozovek p�ed asfaltováním, tak bylo 
pouhých deset dn� . Našt� stí se vše poda�ilo domluvit i se stavební firmou pana Dudka 
z P�ibyslavi a realizace celé akce se mohla uskute� nit. Vyasfaltována byla zadní cesta od 
fotbalového h�išt�  sm� rem k Machovu (od Duchá� ových po Kube� kovy) a dále ulice pod 
hospodou v Nízké Srbské sm� rem od � OV k Mikešovým. Na realizaci uvedené akce bylo 
z rozpo� tu m� styse poskytnuto 1,008 mil. K� .  

 



     

   

 

24. 9.  21. ro� ník B� hu na Hejšovinu 

        Za deštivého a chladného po� así se v ned� li 24. zá�í konal 21. ro� ník závodu v b� hu do 
vrchu "B� h na Hejšovinu“. Po� así se podepsalo i na ú� asti a na start se tentokrát postavilo pouze 
62 dosp� lých závodník�  a 14 d� tí. Celkovým vít� zem se stejn�  jako v minulém roce stal 
František Vagenknecht z oddílu Aster Ji� ín, který trasu 8 km ub� hl za 33 min. a 33 s. Mezi 
�enami byla nejrychlejší závodnice TJ Sokol Hradec Králové Tá� a Metelková v � ase 37 min. 
12 s. D� tský závod s cílem na polské hranici vyhrál Tomáš Metelka z oddílu OK 99 Hr. Králové 
v � ase 10 min. 7 s. Jednu z �enských kategorií vyhrála legendární � eská olympioni� ka Blanka 
Paul� . Vyhlašování vít� z�  se letos muselo p�esunout netradi� n�  na sál Obecního domu a 
moderátorského mikrofonu se také netradi� n�  musel ujmout starosta m� styse Ing. Krti� ka, který 
byl i oficiálním �editelem závodu. Ceny p�edával Old�ich Rücker – hlavní organizátor b� hu. 
Krom�  ocen� ní oficiálních vít� z�  jednotlivých kategorií prob� hla i tombola, kdy vylosovaní 
majitelé n� kterých startovních � ísel m� li mo�nost vybrat si n� kterou z drobných cen od 
sponzor�  závodu. V pr� b� hu vyhlašování výsledk�  i po skon� ení zahrála závodník� m, jejich 
doprovod� m i ostatním návšt� vník� m akce skupina Domamazec z Machova.  



   

   

  

  



  

 

30. 9. Významné �ivotní jubileum – 80. narozeniny – oslavila dne 30. zá�í ob� anka Machova 
paní Danuše Purtigová (� p. 2). Za m� stys byli oslavenkyni pop�át starosta Ing. Krti� ka a 
� lenka zastupitelstva m� styse Mgr. Šolínová. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



� íjen  2017 

 

Po� así: S nástupem �íjna p�išlo chladné, mlhavé a deštivé podzimní po� así s teplotami pouze 
t� sn�  nad 10°C. Zm� na nastala a� v polovin�  �íjna – obloha se � áste� n�  vyjasnila a p�išlo 
oteplení – denní teploty kolem 18 °C vydr�ely a� do 20. �íjna. V dalším týdnu teploty klesly na 
hodnoty t� sn�  nad 10°C, ob� asné p�ehá� ky, ranní mlhy. Ve dnech 28. – 29. 10. došlo 
k ochlazení doprovázenému silným v� trem, na konci m� síce se ji� vyskytovaly sn� hové 
p�ehá� ky. 

Podle evidence ú�adu m� styse Machov bylo k 1. �íjnu 2017 hlášeno k trvalému pobytu celkem 
1.084 obyvatel. 

V pr� b� hu �íjna: - zem�el Zden� k Kudýn (1942), Machov � p. 137 
                           - zem�ela Uršula Grätzová (1929), Machov � p. 49 
                           - narodil se Tomáš Vršek, Nízká Srbská 56 
 

 

 

2. 10. -10. 10. Rekonstrukce krajské komunikace v Machov�  – asfaltování  

        V pr� b� hu zá�í probíhalo zhotovení všech podkladních konstruk� ních vrstev na dvou 
úsecích krajské komunikace v obci – od státní hranice po za� átek Machovské Lhoty a od 
mostu u Kujínkových po vršek Zákopanice. Ve dnech 2. – 10. 10. pak nastoupili asfalté�i od 
firmy Eurovia a prob� hla pokládka dvou vrstev asfaltu v obou úsecích. Zárove�  probíhala 
celková oprava mostu u Kujínkových a opev� ování všech propustk�  podél silnice pískovcem. 

   



   

  

 

 

7. 10.  Svatohubertská mše (spolupo�ádaná MS BOR Machov) 

        V sobotu 7. 10. 2017 se v Polici nad Metují uskute� nila Svatohubertská mše - slavnost 
spojená s legendou o sv. Hubertovi. Mši uspo�ádaly v kostele Nanebevzetí Panny Marie 
v Polici nad Metují ji� tradi� n�  Myslivecké sdru�ení BOR Machov a MS Koruna Police n.M.. 
Op� t nechyb� l ani jelen nesený v krásné aran�i a mši celebroval místní fará� Mons. Marian 
Lewicki. Na lesní rohy zahráli � lenové sboru Eustach pod vedením ing. Karla Kube� ka. O 
krásný zp� v se postaraly � lenky p� veckého sboru Bohemá� ek z Broumova. Oproti minulým 
rok� m se tentokrát na mši sešlo mnohem mén�  ú� astník� . 
 



  

   

  

 

14. 10.  Lukáš Dole�al mistrem � R v severské kombinaci  

        V sobotu 14. �íjna se uskute� nilo v Desné v Jizerských horách letní Mistrovství � R 
v severské kombinaci �actva. Borský klub ly�a��  reprezentoval Lukáš Dole�al v kategorii 
�ák�  11-12 let a Jan John v kategorii 13-14 let. Lukáš závodil na m� stku K 40 metr�  a Jenda 
na m� stku K 60 metr� . 
        Ve zkušebním kole p�edvedl Lukáš nejdelší skok 41,5 metr� . V závod�  skok trochu  
technicky pokazil a za skok 39,5 metr�  figuroval na pátém míst�  (19 závodník� ) se ztrátou   
18 vte�in na vít� ze skoku, co� byl dobrý p�íslib p�ed druhou � ástí kombinace - krosem. Jenda 
John figuroval po skoku ve druhé polovin�  závodního pole na 12. míst� .  



         Odpoledne se všichni závodníci p�esunuli do nedalekého Jablonce nad Nisou. Tady se 
uskute� nila druhá � ást severské kombinace – b� h na kole� kových ly�ích Sporten. B� h je 
siln� jší stránkou machovských závodník�  a tak se � ekal posun ve výsledkové listin�  dop�edu, 
u Lukáše pak útok na medaili.  �actvo 11-12 let b� �elo dva kilometrové okruhy a v náb� hu do 
druhého kola se Lukáš ujal vedení a to navyšoval a� do cíle a vybojoval zlatou medaili !!!   
Kategorie 13-14 let jela na kole� kových ly�ích tra�  dlouhou 3,8 km. Jenda vystartoval 
z 12.místa se ztrátou 1:32 minut na vít� ze. Po prvním kole ji� figuroval na devátém míst�        
a nakonec dojel na p� kném sedmém míst�  (ve svém ro� níku na druhém míst� ) ze sedmnácti 
závodník� .  
 

  
 

20. – 21. 10.  Volby do Poslanecké sn� movny Parlamentu � R 

        V m� síci �íjnu prob� hly v Machov� , tak jako v jiných obcích a m� stech naší republiky, 
volby do Poslanecké sn� movny Parlamentu � R. Volební ú� ast u nás byla nad celostátním 
pr� m� rem – 64,86%  (v � R byla ú� ast 60,84%). K volebním urnám p�išlo 576 ob� an� , z toho 
platných hlas�  bylo 566. V rámci republiky zvít� zilo hnutí ANO s 29,64% hlas�  p�ed ODS 
(11,32%), t�etí skon� ila � eská pirátská strana (10,79%) a � tvrtá SPD (10,64%). Do 
parlamentu se dostali zástupci 9 stran a hnutí.  

        Ve volebním okrsku Machov skon� ily volby následovn� : 

1) ANO 2011                28,09 % 
2) ODS                          15,19 % 
3) SPD T. Okamury      10,42 % 
4) � SSD                          9,36 % 
5) KDU-� SL                   8,13% 
6) Starostové a nez.         7,77 % 
7) � eská pirátská str.       7,24%. 

Dalších 23 politických stran � i hnutí, které dostaly alespo�  jeden hlas,  se nedostalo p�es 
hranici 5%. 
 



   
 

20. 10. Významné �ivotní jubileum – 90. narozeniny – oslavila dne 20. �íjna ob� anka B� lého 
paní Al�b � ta Babušíková (� p. 82). Za m� stys byli oslavenkyni pop�át starosta Ing. Krti� ka a 
� len zastupitelstva m� styse Jan Gross. 

 

 

29. 10.  Poslední �íjnový víkend �ádil v celé republice v� etn�  našeho regionu silný vítr, který 
v nárazech dosahoval rychlosti kolem 120 km/h. Zp� sobil �adu škod na majetku a bohu�el 
zp� sobil i smrt � ty� lidí – jednoho v Královéhradeckém kraji. Docházelo k výpadk� m 
elekt�iny, dopravu komplikovaly spadlé stromy a v� tve. Také v Machov�  došlo k pádu 
n� kolika strom� , poškození st�ech, plot�  a k dalším škodám.  



 

 

31. 10.  Kolaudace � OV Machov 

        V úterý 31. �íjna se uskute� nila záv� re� ná kolauda� ní prohlídka v areálu � istírny 
odpadních vod v Machov� , kterou svolal Odbor �ivotního prost�edí M� Ú Náchod.  
Kolaudovány byly nov�  vybudované � ásti technologie v rámci akce „Dopln� ní technologie – 
� OV Machov“ – nová hrubá � esla na nátoku, lapa�  st� rku a hrubých ne� istot, jemná 
automaticky stíraná � esla a drapákový naklada�  na vybírání jímky lapa� e hrubých ne� istot. 
Hodnota nov�  vybudované technologie � iní 2.069.000,- K�  a akce byla spolufinancována 
jednak 50 % z dota� ního programu Ministerstva zem� d� lství � R (tj. 1,035 mil. K� ) a dále 
z dotace Královéhradeckého kraje ve výši 620 tis. K� . Z rozpo� tu m� styse tak bylo na akci 
vydáno 414 tis. K� , co� � iní 20 % celkových uznatelných náklad� .  

   

 

 

 



31. 10.  Platinová svatba man�el�  Smr�ových 

        V pr� b� hu �íjna oslavili krásné �ivotní jubileum – platinovou svatbu – ob� ané Machovské 
Lhoty Anna a Jan Smr�ovi, Machovská Lhota � p. 47. Jménem m� styse byly oslavenc� m k 70 
lét� m spole� ného �ivota pogratulovat místostarosta Ivo Šulc, � len zastupitelstva Old�ich 
Rücker a matriká�ka Dagmar Krti� ková Heritesová.  

  

 

31. 10.  Dopln� ní ve� ejného osv� tlení v obci 

        V �íjnu byla dokon� ena investi� ní akce „Dopln� ní ve�ejného osv� tlení“, která byla 
spolufinancována z rozpo� tu Královéhradeckého kraje. Celkové náklady projektu nakonec 
� inily necelých 800 tis. K� , kraj uhradil 50%. Realizací se na �ad�  míst Machova zlepšily 
podmínky z hlediska bezpe� nosti chodc� , ale i z hlediska ochrany majetku. Konkrétn�  bylo 
dopln� no ve�ejné osv� tlení v Nízké Srbské za bývalým internátem, na zadní cest�  od 
fotbalového h�išt�  sm� rem k Machovu, na cest�  ke katolickému h�bitovu, na nov�  
projektované cest�  v lokalit�  "Záduší", na zadní cest�  za Bolkovými v Nízké Srbské, u 
Friedových v Nízké Srbské, na cest�  k bývalému koupališti (u pily) a na zadní cest�  (za 
potokem) od Mazurkových k Notkovým. Akci realizovala broumovská firma Elmon na 
základ�  výsledku výb� rového �ízení, kterého se zú� astnily 3 firmy.  

 

 

 

 

 

 

 

 



Listopad  2017 

 

Po� así: Za� átkem listopadu p�íjemné podzimní po� así – polojasno, teploty kolem 15°C, ranní 
mlhy a teploty t� sn�  nad bodem mrazu. První listopadový víkend p�ešla studená fronta – nástup 
dešt� , pokles teplot pod 10°C. V ned� li 12. listopadu za� alo ve� er hust�  sn� �it, ale sníh se dr�el 
pouze po okolních kopcích. Pokles no� ních teplot pod bod mrazu, denní t� sn�  nad nulou. Po 
období oteplení s deš� ovými p�ehá� kami a teplotami kolem 5°C se v posledním listopadovém 
týdnu dostavila zima se všemi svými projevy – v� trem, sn� hovými p�ehá� kami a celodenními 
teplotami pod bodem mrazu.  

Podle evidence ú�adu m� styse Machov bylo k 1. listopadu 2017 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.081 obyvatel. 

 

7. 11.  Asfaltování turistického parkovišt�  u � e� išného 

        Ve dnech 6. – 7. listopadu byly završeny práce na budování turistického parkovišt�  a 
p�ilehlé místní komunikace na � e�išný vyasfaltováním ploch. Veškeré zemní práce provád� l 
místní �ivnostník Tomáš Matyska pod hlavi� kou broumovské firmy BSS s.r.o. Asfaltérské 
práce provedla firma Strabag. Hned následující den bylo zhotoveno také pozemní dopravní 
zna� ení – jednotlivá stání pro automobily i autobus. Úpravy okolního terénu a osazení 
lavi� ek, chemických WC � i hracích prvk�  bude provedeno bu	  ješt�  na podzim (dle po� así), 
nebo v jarních m� sících. Dlá�d� ní pod turistickým p�íst�eškem a osazení zatrav� ovací dla�by 
je v plánu ješt�  v tomto roce.  

             

             



8. 11.  Rekonstrukce p� íjezdu k t� locvi� n�  

        Stavební firma Dudek z P�ibyslavi v pr� b� hu �íjna provád� la rekonstrukci p�íjezdové 
komunikace k t� locvi� n�  a p�ilehlé místní komunikace u pomníku padlých v� etn�  odvodn� ní 
t� chto úsek� . Práce byly završeny 8. listopadu asfaltovým krytem vozovek, který polo�ila 
firma Strabag. Veškeré práce byly hrazeny z rozpo� tu m� styse (cca 400 tis. K� ). 

            

 

11. 11.  Cestopisná p� ednáška v Machovské Lhot�  

        V sobotu 11. listopadu uspo�ádal SDH Machovská Lhota cestopisnou p�ednášku. Na sále 
hospody U Lidman�  se sešlo kolem 60 zájemc�  poslechnout si zajímavé vypráv� ní 
cestovatele Pavla Rückera z Rašovic o putování na kole v Austrálii.  

 

 

26. 11.  Vítání ob� ánk�  

        V ned� li 28. kv� tna 2017 prob� hlo v ob�adní síni m� styse Machov ji� druhé vítání nových 
ob� ánk�  v letošním roce. � lenka zastupitelstva Mgr. Dagmar Šolínová spole� n�  s matriká�kou 
paní Dagmar Krti� kovou Heritesovou slavnostn�  p�ivítaly mezi ob� any Machova tyto malé 
ob� ánky: 



- Lucii Jane� kovou z Machova, 
- Hanu Št� pánskou z Machova, 
- Víta Šilperta z Machova,  
- Bereniku Scholzovou z B� lého,  
- Marii Ševc�  z Nízké Srbské, 
- Adélu Paga� ovou z Machova,  
- Rose Mary King z B� lého.  
 
        Ke slavnostní atmosfé�e ob�adu p�isp� ly tradi� n�  svým vystoupením i d� ti z místní 
mate�ské školky pod vedením u� itelky paní Jany Cviký�ové.  
 
 

   
 

    
 

   
 

 



26. 11.  Divadelní p� edstavení „Nejkrásn� jší válka“ 

        M� stys Machov uspo�ádal v ned� li 26. listopadu na sále Obecního domu divadelní 
p�edstavení „Nejkrásn� jší válka“ v nastudování divadelního souboru „Jirásek“ z Týništ�  nad 
Orlicí. Re�ie se ujali Jind�ich Bartoš a Jan Bohatý. 
        Komedii napsal � eský malí� a karikaturista Vladimír Ren� ín na motivy Aristofanovy 
antické protivále� né hry Sysistrata z roku 411 p�. n. l., hudebn�  spolupracovali texta�ka Hana 
� iháková a hudební skladatel Jind�ich Brabec. 
        V upoutávce byla komedie charakterizována následovn� : „Zanedbané vinice, neopravené 
domy, osam� lé �eny a mu�i neustále n� kde na vále� ných výpravách. Tak tohle je situace ve 
starém � ecku, kterou se �eny rozhodnou nadále netolerovat a bojovat proti ní. � ešení je 
prosté – nebude sex, dokud se bude vál� it. Jak se mu�i pokusí nad touto situací vyzrát a jak to 
celé vlastn�  dopadne?“ 
        Divadelní p�edstavení se setkalo s p�íznivým ohlasem a soubor byl po p�edstavení 
odm� n� n dlouhotrvajícím potleskem 119 p�ítomných divák� . 
 

  
 

  
 

  



  
 
29. 11. Významné �ivotní jubileum – 80. narozeniny – oslavila dne 27. listopadu ob� anka 
Nízké Srbské paní Olga � ervenková (� p. 54). Za m� stys byli oslavenkyni pop�át 
místostarosta Ivo Šulc a � len zastupitelstva m� styse Old�ich Rücker. 

 

 

30. 11. Významné �ivotní jubileum – 85. narozeniny – oslavila dne 29. listopadu ob� anka 
Nízké Srbské paní Zdena Ševc�  (� p. 121). Za m� stys byli oslavenkyni pop�át starosta Ing. 
Ji�í Krti � ka a � len zastupitelstva m� styse Ji�í Dostál. 

 

 



30. 11.  Golfový úsp� ch Stanislava Jiráska (1957) z Machova 
 

   
 
 
30. 11.  Ukon� ení provozu restaurace Obecní d� m 
 
        Ke konci m� síce listopadu ukon� ila své p� sobení v restauraci Obecní d� m na nám� stí 
rodina Wasilewských, která ji m� la v pronájmu od 20. � ervna 2016. Slu�by restaurace postupn�  
upadaly do podpr� m� ru a návšt� vnost byla minimální. P�esto�e ú�ad m� styse vynalo�il nemalé 
finan� ní prost�edky na zajišt� ní nového nájemce, bohu�el se to i p�es pr� b� �nou poptávku 
n� kterých zájemc�  do konce listopadu nepoda�ilo. Restaurace tak zatím bude uzav�ena a na 
plesy budou provoz kuchyn�  zajiš� ovat jednotlivé po�adatelské spolky.   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Prosinec  2017 

 

Po� así: Prosinec se hned v prvních dnech ohlásil sn� hovou pokrývkou a celodenními mrazy. 
První sníh zp� sobil v obci i dopravní nehody, nebo�  n� kte�í � idi� i si z�ejm�  neuv� domili, �e na 
sn� hu je t�eba jezdit opatrn� ji. V polovin�  m� síce klesaly ranní teploty a� k -10°C, ob� asné 
sn� hové p�ehá� ky. Na váno� ní svátky se dostavilo ji� obvyklé oteplení, zata�eno, ob� as 
deš� ové p�ehá� ky. Mezi svátky tém��  jarní po� así s teplotami kolem 10°C, polojasno. Po 
vánocích stále teploty nad nulou, st�ídav�  polojasno � i obla� no s mrholením � i mlhou.  

Podle evidence ú�adu m� styse Machov bylo k 1. prosinci 2017 hlášeno k trvalému pobytu 
celkem 1.077 obyvatel. 

V pr� b� hu prosince: - zem�el Vladimír Kolisko (1956), B� lý 83 
 

2. 12.  Mikulášská merenda 
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        Akci na sále hospody „U Bo�ky“ navštívilo letos 63 platících ú� astník� , kte�í se bavili 
tancem � i pouze poslechem za doprovodu místní kapely „Domamazec“ a� do � asných ranních 
hodin. Akci také navštívil Mikuláš, and� l a n� kolik � ert� .   

4. 12.  Dopravní nehoda – autobusová zastávka u Boru 

        První vá�n� jší náznaky zimy si v Machov�  vy�ádaly hned n� kolik dopravních nehod. 
Jednou z nejvá�n� jších byl náraz automobilu do autobusové zastávky pod Borem, která si 
krom�  poškozeného auta vy�ádala pom� rn�  rozsáhlou opravu budovy zastávky.  

   



8. 12. Významné �ivotní jubileum – 80. narozeniny – oslavila dne 8. prosince ob� anka 
Machova paní Eva Weissarová (� p. 138). Za m� stys byli oslavenkyni pop�át starosta Ing. Ji�í 
Krti � ka a matriká�ka m� styse Dagmar Krti� ková. 

 

 

10. 12.  Váno� ní � esko-polská výstava ve Scinawce Sr. 

        V ned� li 10. 12. se v polské Scinawce uskute� nila tradi� ní výstava „Váno� ní stoly“, 
které se letos ú� astnil i m� stys Machov. Na výstav�  se prezentovaly všechny obce gminy 
Radków a � eské delegace z Machova, Bezd� kova a Suchého Dolu. Machovská delegace ve 
slo�ení Ing. Ji�í Krti � ka, Dagmar Kálesová a Dagmar Krti� ková p�ipravila výstavní st� l a po 
celý den nabízela také ochutnávky tradi� ního � eského cukroví, váno� ek a dalších tradi� ních 
pokrm� . Pod� kování pat� í také Jarušce Strnadové a Majce Prušové za pomoc s p�ípravou 
výstavy a poskytnutí jedine� ných váno� ních exponát� . Na záv� r výstavy obdaroval 
vystavující delegace burmisrtr gminy Radków pan Jan Bednarczyk.  

  

 



11. 12.  Slavnostní ocen� ní dárc�  krve 

        V pond� lí 11. prosince 2017 prob� hlo v ob�adní síni M� Ú v Polici nad Metují slavnostní 
ocen� ní dobrovolných dárc�  krve. Toto ocen� ní ud� luje ka�doro� n�  � eský � ervený k�í� 
formou p�edání medailí prof. MUDr. Jana Jánského. V letošním roce byli mezi ocen� nými i 
n� kte�í ob� ané Machova: 

- zlatou Jánského medaili získali: - Tomáš K� rka, 
                                                                 - Leona �idková, 

- st�íbrnou Jánského medaili získala: - Renata K� rková. 
        Matriká�ka M� styse Machov p�edala vyznamenaným jménem m� styse drobné dárky. 

  

 

18. 12.  Nový traktor m� styse Machov 

        V pond� lí 18. prosince p�evzali zam� stnanci ú�adu m� styse nový traktor Fendt 211 Vario 
pro pot�eby technické � ety obce. Dodavatelem traktoru v po�izovací cen�  2,3 mil. K�  byla na 
základ�  výb� rového �ízení vybrána firma AGROMEX s.r.o. Modletice. 

   

 

24. 12.  Na Št� drý den od 15 hodin se p�ed ú�adem m� styse uskute� nilo tradi� ní „Št� drove� erní 
vytrubování“ v podání muzikant�  z Machova i blízkého okolí (Kolá� ný Manfréd, Kolá� ný Jan, 
Jirmann Martin, � uhani�  Ond�ej, Gennert Jakub). Krom�  hraní koled a váno� ních písní si 
muzikanti p�ipravili i recitaci básn�  a jednu z koled sami zazpívali.  Po� así op� t nebylo váno� ní 



– pom� rn�  teplo a beze sn� hu – ale prostranství p�ed ú�adem se i tentokrát zcela zaplnilo 
spoustou lidí (dle odhadu kolem 150). Jménem Zastupitelstva m� styse Machov pop�ál 
p�ítomným do nového roku starosta Ing. Ji�í Krti � ka, za muzikanty promluvil O. � uhani� . 
Restaurace letos byla uzav�ena (nájemce skon� il v listopadu) a tak m� stys p�ipravil pro 
p�ítomné zdarma ochutnávku sva�eného vína, co� se setkalo s p�íznivým ohlasem ob� an� .  

  

  

  

 

 

 



24. 12. Št� drove� erní zpívání koled u b� lské zvoni� ky 

        Na Št� drý den v 21 hod. ve� er se v B� lém u nov�  postavené zvoni� ky sešlo na šest desítek 
obyvatel B� lého, aby si spole� n�  zazpívali váno� ní koledy. Akce se vyda�ila a je tak zad� láno 
na novou tradici. 

  

   

 


